
Duitse rekenmeester Stefan Rensing: ‘Genomic selection heeft in vier jaar tĳ d 
meer veranderd in de fokkerĳ  dan in de vĳ ftig jaar daarvoor is veranderd’

Nieuwe dynamiek dankzĳ  
genomic selection

De afgelopen vĳ f jaar on-
dergingen 700.000 run-

deren in de Verenigde Sta-
ten een genoomtest. Met 
600.000 tests nam het hol-
steinras daarvan het leeu-
wendeel voor zĳ n rekening. 
Het waren indrukwekkende 
aantallen die Albert Reurink, 
sinds dit jaar directeur bĳ  
de Amerikaanse ki-organisatie 
Accelerated Genetics, tĳ dens
de jaarlĳ kse GES-dag in Apel-
doorn presenteerde. De stich-
ting GES, Genetische Evalu-
atie Stieren, had het gebruik 
van genomic selection wereld-
wĳ d als thema gekozen voor 
de jaarlĳ kse bĳ praatdag voor 
fokkerĳ belangstellenden. 
‘We zien een fl inke opmars 
van het gebruik van de 
genoomtest bĳ  grote melk-
veebedrĳ ven die gebruikma-
ken van gesekst sperma’, al-
dus Reurink. ‘Aan de hand 
van deze test maken ze de 
keus welke dieren ze benut-
ten voor fokkerĳ  en welke 
dieren niet.’
In Duitsland zĳ n melkvee-
houders terughoudender om 
de genoomtest in te zetten, 
zo bleek uit de presentatie 
van Stefan Rensing, werk-
zaam bĳ  het Duitse rekencen-
trum VIT. ‘De laatste twee 
jaar ondergingen 12.000 stie-
ren en 12.000 koeien een 

genoomtest. Dat aantal stĳ gt 
dit jaar nauwelĳ ks. Bĳ  de 
koeien betekent dat nog min-
der dan 1 procent van de hele 
populatie’, aldus Rensing.
‘Duitse veehouders zĳ n con-
servatief. We moeten naden-
ken hoe we ze kunnen moti-
veren om meer koeien te 
laten genotyperen, omdat ze  
daar nu kansen laten liggen.’
Rensing gaf aan dat na de in-
troductie van genomic selec-
tion in de fokkerĳ  in 2009 het 

jaarlĳ ks aantal ingezette stie-
ren in heel Duitsland snel 
halveerde van 1000 naar 500. 
Maar het aantal stabiliseert 
nu en de Duitse rekenmees-
ter zet daar vraagtekens bĳ . 
‘Zo veel stieren zĳ n er niet 
nodig in Duitsland. Van 375 
stieren worden nog altĳ d 
1000 rietjes verspoten, waar-
na ze vervolgens op wacht 
worden gezet. Maar waarom 
nog? Ki-organisaties gebrui-
ken zelf honderd procent ge-

Over de betrouwbaarheid van genoomstieren werden veel vragen ge-
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noomstieren als stiervader en 
ook de markt voor stieren 
met dochterinformatie is 
sterk gekrompen. De Duitse 
organisaties zitten in een fase 
waarin ze het oude testsys-
teem nog niet los willen la-
ten en wel verder gaan met 
de nieuwe fokkerĳ methoden 
volgens genomic selection.’

Minder internationaal
Rensing noemde de Duitse 
veehouders dan wel conserva-
tief, het aandeel van 70 pro-
cent van genoomstiergebruik 
ligt wel hoger dan het Neder-
lands gemiddelde van 50 pro-
cent. Genomic selection zorg-
de er bĳ  Duitse ki-organisaties 
voor dat er steeds meer geko-
zen werd voor ‘eigen’ stieren, 
volgens Rensing. 
‘Sinds de introductie van ge-
nomic selection is fokkerĳ   
minder internationaal gewor-
den. Ki’s gebruiken alleen  
hoge genoomstieren uit eigen 
land en uit de VS. Er zĳ n 
de laatste jaren in Duitsland 
nauwelĳ ks nog stiervaders 
uit Frankrĳ k of Engeland in-
gezet. We zouden daar eens 
goed over moeten nadenken.’
Volgens Reurink varieert de 
verkoop van genoomstieren 
in de VS per ki-organisatie 
van 30 tot 70 procent. Bĳ  het 
jerseyras liggen deze percen-
tages nog hoger. ‘Het jersey-
ras is een interessant ras om 
te volgen qua fokkerĳ . Het 
gaat nog sneller vooruit op 
basis van genetica dan het 
holsteinras en ook de popula-
riteit van het ras groeit fl ink. 
Genomic selection zorgt voor 
nieuwe dynamiek in de hele 
rundveefokkerĳ .’
Rensing toonde met grafi e-
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Jolanda van Os, 
bedrĳfsverzorgster:
‘Koeien scheren is dankbaar 
werk. De koe knapt er ook 
weer wat van op.’ (NO)

Philipp Wenz, 
koeienfluisteraar:
‘Bĳ het bekappen ondervindt 
de koe vaak stress. De bekap-
per wordt per dier betaald, 
dus is het zaak de dieren zo 
snel mogelĳk in de behandel-
box te krĳgen. Een koe heeft 
een hoge pĳngrens, van het 
bekappen ondervindt het dier 
geen stress. Die ontstaat eer-
der doordat het dier onrustig 
wordt als het in de bekapbox 
moet.’ (NO)

Urbain Moureaux, 
melkveehouder te Flavion:
‘Verbetering van duurzaam-
heid is de beste manier om de 
winstgevendheid van je vee-
stapel te verhogen.’ (HI) 

Ronald Veldhuizen, 
wetenschapsjournalist:
‘Wel of geen melk drinken 
voor je gezondheid, het blĳft 
gerommel in marges die we-
tenschappers nauwelĳks kun-
nen meten. En de doodskist 
die klaarligt voor de reputatie 
van de melkindustrie, blĳft 
nog even leeg.’ (dV)

Rik Wesseling, 
melkveehouder te Leersum:
‘Beweiden kost veel meer ar-
beid dan opstallen. Alleen 
koeien halen kost je al bĳna 
een uur per dag. Sommige 
veehouders brengen ze dan 
ook nog weg.’ (NO)

Roel Veerkamp, 
coördinator GES: 
‘Een dochtergeteste stier loopt 
vĳf tot zes jaar achter ten op-

zichte van jonge, veelbelovende 
genomicstieren. Dat verschil zal 
er blĳven en dus wordt het voor 
veehouders steeds lastiger om 
te wachten tot de stier via doch-
ters een hogere betrouwbaar-
heid heeft.’ (Bo) 

Timo Burgers, 
melkveehouder te Spanke-
ren:
‘Natuurlĳk werk ik in de praktĳk 
meestal met het nummer van 
de koe en niet met de naam. 
Naarmate een koe ouder wordt, 
wordt bĳ ons wel vaker de naam 
en minder het nummer ge-
bruikt. Als een koe in de buurt 
van 100.000 kilo komt, is de 
naam belangrĳker geworden 
dan het nummer. In de erelĳsten 
staan weleens koeien met alleen 
een nummer. Hun eigenaar zal 
vast een gepassioneerde koei-
enboer zĳn, maar er mist toch 
wel iets.’ (NO)

Piter Bĳma, 
universitair docent Wagenin-
gen UR:
‘Ik verwacht dat we het feno-
meen fokstier kwĳtraken. Ge-
nomicstieren zĳn beter dan 
dochtergeteste stieren. Dus de 
standaard ki-stier wordt een ge-
nomicstier. We moeten er aan 
wennen dat de vooruitgang 
steeds sneller gaat.’ (Bo)

Kees Romĳn, 
voorzitter vakgroep Melk-
veehouderĳ LTO:
‘Dat de melkveehouderĳ ko-
mende jaren zal groeien is een 
gegeven. De vraag of dat bin-
nen de geldende milieurand-
voorwaarden gaat, is geen 
vraag. Dat doen de melkvee-
houders uit zichzelf, dat hoeft 
de overheid niet te regelen. Er  
is aan melkveehouderĳbedrĳven 
een natuurlĳke grens die de on-

dernemer in de melkveehouder 
zelf heel goed aanvoelt en in 
beeld heeft.’ (dV)

Jan Fedde Rotgans, 
melkveehouder te Hippoly-
tushoef:
‘Koeien houden van stabiliteit. 
Helemaal als we van hen een 
topprestatie vragen. Dat lukt 
niet in combinatie met weide-
gang. Buiten is het vaak te 
warm of te nat.’ (NO)

Marianne Thieme, 
fractievoorzitter Partĳ voor 
de Dieren:
‘Er is niet aangetoond dat koei-
en in een moderne ligboxenstal 
minder uierontsteking of poot-
problemen hebben dan in een 
oude ligboxenstal. De stallen 
zĳn wel hoger, maar daar heb-
ben de koeien niets aan. Ze 
kunnen nog steeds niet vliegen. 
Er is wel meer ventilatie en daar 
heeft de koe wel wat aan. Maar 
dat doet een boer omdat een 
koe die het te warm krĳgt min-
der melk geeft. De betere venti-
latie zorgt dus voor een hogere 
belasting van de koe.’ (dV)

Bronnen: Nieuwe Oogst (NO), Holstein International (HI), Boerderĳ (Bo),  de Volkskrant (dV)

ken aan hoe de genoomfok-
waarden van stieren uitein-
delĳk de fokwaarden op basis 
van dochterinformatie bena-
derden. ‘Fokwaarden zullen 
veranderen, er blĳven teleur-
stellingen komen. Maar dat 
er met genomic selection be-
ter is te voorspellen dan al-
leen via een afstammings-
fokwaarde, daarover mag 
toch niemand meer twĳfelen. 
Daarnaast zĳn er nog altĳd 
mensen die dochtergeteste 
stieren boven alles verkiezen. 
Maar die zĳn de teleurstellin-
gen van vroeger vergeten 
toen het ook dikwĳls mis 
ging met een stier die op ba-
sis van 100 dochters massaal 
werd gebruikt, maar later 
toch  flink overschat bleek.’ 
In de discussie kwamen de 
zorgen rondom inteelt aan 
bod. ‘Een stieradviesprogram-
ma om inteelt uit te sluiten is 
belangrĳker dan ooit’, aldus 
Reurink. ‘Ki-organisaties zul-
len hun verantwoordelĳkheid 
moeten nemen om spreiding 
te houden in het stieraan-
bod.’

Betrouwbaarheid
Ook over de betrouwbaarheid 
van genoomfokwaarden kwa-
men vragen. ‘Het vergroten 
van de referentiepopulatie, 
door bĳvoorbeeld de popula-
tie van Europa samen te voe-
gen met die van Noord- Ame-
rika, levert niet meer op dan 
een paar procenten hogere 
betrouwbaarheid van de fok-
waarden’, zo betoogde Ren-
sing. Hĳ ziet meer winst in 
het opbouwen van een refe-
rentiepopulatie voor vrouwe-
lĳke dieren. ‘Dat zou vooral 
helpen voor nieuwe kenmer-
ken zoals klauwgezondheid.’
Rensing gaf nog een blik in de 
toekomst. ‘Misschien kunnen 
we via genomic selection wel 
de betere paringen voorspel-
len. Welke stier combineert 
het beste met dochters van 
welke stier? Het is een vraag 
die we nu onderzoeken. Neem 
van mĳ maar aan: genomic 
selection heeft in de fokkerĳ 
in vier jaar tĳd meer veran-
derd dan in de afgelopen vĳf-
tig jaar is veranderd.’ l

Rien Nagel, 
directeur Rabobank
‘Het beroep boer is uitermate 
nuttig. Je maakt voedsel.’ (Bo)

Jan Steegink, 
voorzitter Platform Rood-
bont:
‘Roodbont zorgt voor behoud 
van meer kracht en balans en 
hogere gehalten. Op één basis 
met zwartbont bloedt roodbont 
dood, want de populatie zwart-
bont is veel groter. De veehou-
der kiest zĳn stieren uit de top 
van de kaart, dus zwartbont.’ 
(Bo)
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